
Piaþa pardoselilor din
România - estimatã la
94 miliarde lei

(Interviu cu Rãzvan Dobre, preºedintele AMPR ºi vicepreºedinte EUFA)

Reporter: Cum a evoluat do-
meniul în care activaþi?

Rãzvan Dobre: Piaþa acoperi-
torilor de pardoseli din România
a evoluat, în ultimii zece ani, fo-
arte mult, inspiratã de pieþele
importante din Uniunea Europe-
anã, mai ales de pieþele Germa-
niei ºi Franþei.

Principala evoluþie constã în
segmentarea cererii ºi ofertei -
dacã la începuturi nu se fãcea o
diferenþã foarte clarã între par-
doselile rezidenþiale, cele comer-
ciale ºi industriale, acum lucruri-
le au început sã se diferenþieze
foarte clar ºi, atât beneficiarii, cât
ºi arhitecþii au început sã aibã ce-

reri foarte clare ºi specifice pen-
tru fiecare segment în parte. De
asemenea, evoluþia a mai con-
stat ºi în faptul cã foarte mulþi
oameni din execuþie s-au specia-
lizat în acest tip de manoperã,
fiind prestatori exclusiv pentru
montajul finisajelor de pardoseli.
În acelaºi timp, piaþa s-a mai

structurat ºi dupã valoarea mate-
rialelor folosite. Dacã în trecut un
material valoros era considerat
scump, acum aceste materiale
cu valoare ridicatã sunt specifi-
cate în proiecte în mod direct ºi
expres.
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Piaþa pardoselilor din România se ridicã la o suprafaþã de 34,68

milioane de mp, având o valoare estimatã la 94 miliarde lei, ne-a

spus Rãzvan Dobre, preºedintele Asociaþiei Montatorilor de Par-

doseli din România (AMPR) ºi vicepreºedinte EUFA - Asociaþia

europeanã din domeniu.

Domnia sa ne-a vorbit, printre altele, în cadrul unui interviu, de-

spre evoluþia sectorului, dar ºi despre tendinþele ºi provocãrile

pieþei.
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Reporter: Ce lipsuri are piaþa
de profil ºi care consideraþi cã
sunt perspectivele domeniului?

Rãzvan Dobre: Pricipalul lucru
care-i lipseºte acestui domeniu îl
reprezintã calificarea forþei de
muncã; lipsesc cu desãvârºire
ºcolile de specialitate, ºcolile
profesionale în sistem dual care
ar putea sã ridice nivelul calitãþii,
dar ºi al cantitãþii montajelor de
pardoseli de pe piaþa din Rom-
ânia. Realizarea unor ºcoli de
profil ar fi în avantajul clientului
final, care ar avea o pardosealã
bine ºi corect montatã ºi la niºte
costuri mult mai mici, prin efi-
cientizarea montajelor ºi a tehni-
cilor de montaj. În ceea ce pri-
veºte perspectivele pieþei, ace-
stea sunt promiþãtoare, piaþa
evoluând continuu, ea fiind din
ce în ce mai educatã. Singurii be-
neficiari nedreptãþiþi rãmân
totuºi cei care folosesc spitalele
ºi instituþiile statului. Din cauza
legii achiziþiei publice foarte
multe materiale de slabã calitate
ºi fãrã valoare ajung sã fie folosi-
te în aceste spaþii ºi de multe ori
fiind plãtite cu niºte preþuri foar-
te mari raportat la calitatea lor a
perioadei în care pot fi utilizate.

Reporter: Cum apreciaþi com-
petiþia din sector?

Rãzvan Dobre: În ceea ce pri-
veºte competiþia, aceasta a de-
venit din ce în ce mai acerbã, nu-
mãrul companiilor cu profilul
specific crescând simþitor de la
an la an. Practic, dupã modelul
pieþei germane sunt foarte mul-
te companii mici care deservesc
clienþi de pe piaþã din România.
Acest lucru este îmbucurãtor
pentru cã, în general, o compa-
nie micã poate servisa un numãr
de clienþi mic, dar foarte focusat,
atent ºi orientat cãtre calitate.
Din acest punct de vedere, me-
diul privat, mai exact ºantierele
rezidenþiale, au foarte mult de
câºtigat.

Reporter: Ce investiþii derulea-
zã companiile din piaþã?

Rãzvan Dobre: Companiile din
piaþa de profil, în principiu, inve-
stesc foarte mult în tehnologie
specificã, fiecare cu tipul de fini-
saj de pardosealã pe care îl apli-

cã. Investiþiile mari se fac în utila-
je performante, de ultimã gene-
raþie: utilaje de sablat, frezat, sta-
þii de aspirare, maºini de ºlefuit
sau de tãiat sau în staþii mobile
pentru sapã. Investiþii mari mai
pot apãrea ºi în zone logistice
care conþin spaþiile de depozita-
re, sevice-uri. O altã zonã în care
se fac investiþii considerabile
este pregãtirea continuã a per-
sonalului din punct de vedere al
tehnicilor nou apãrute în dome-
niu, dar ºi pregãtirea din punct
de vedere al capacitãþilor de ser-
visare a clienþilor.

Reporter: Care sunt tendinþele
în domeniu?

Rãzvan Dobre: În piaþa din
România se gãsesc produse pre-
zente în toatã piaþa Uniunii Euro-
pene, o foarte mare parte sunt
produse fabricate pe continentul
asiatic, dar ºi foarte multe produ-
se fabricate pe continentul ame-
rican. Practic, sunt produse pen-
tru toate categoriile de proiecte
ºi amenajãri cu valori ºi preþuri
variabile, rãmânând la latitudi-
nea arhitecþilor, designerilor ºi a
beneficiarilor finali sã gãseascã
produsele care li se potrivesc cel
mai bine atât din punct de vede-
re estetic, cât ºi al bugetului. Ce
pot sã spun este cã produsul
care altãdatã era cel mai utilizat,
respectiv, pardoseala laminatã, a
început sã piardã o importantã
cotã din piaþã în favoarea pardo-
selilor de tip LVT sau SPC. Toate
aceste tipuri de pardosealã sunt
pardoseli sintetice, dar cele din
urmã cu avantaje tehnice sub-
stanþiale.

Reporter: Din ce zone vine ce-
rerea cu preponderenþã?

Rãzvan Dobre: Dacã ne re-
portãm la ultimii ani, postpande-
mici, cererile importante au venit
din zona complexelor rezidenþia-
le, a clãdirilor individuale, dar ºi
din zona industrialã, incluzând ºi
Horeca. Din pãcate, zona de offi-
ce a avut o scãdere spectaculoa-
sã o datã cu apariþia modului de
lucru de tip remote.

Reporter: Observaþi o creºtere
a construcþiilor noi sau mai de-
grabã amenajarea celor vechi?

Rãzvan Dobre: Piaþa din Rom-
ânia nu este o piaþã maturã din
punct de vedere al întreþinerilor

pardoselilor, trebuie sã þinem
cont de faptul cã finisajul de par-
dosealã este singurul finisaj
dintr-o amenajare care este
agresat zilnic atât fizic, cât ºi chi-
mic. De aceea, mentenanþa tre-
buie sã fie una complexã ºi atent
executatã ºi, din pãcate, acest lu-
cru duce la o cerere destul de
mare pe zona de reamenajare
spaþii. Practic, raportul de pardo-
seli noi este împãrþit aproape la
jumãtate între clãdirile noi, unde
se pun finisaje pentru prima datã
ºi clãdirile vechi, unde spaþiile se
reîmprospãteazã constant din
cauza lipsei mentenanþei core-
spunzãtoare.

Reporter: Care este valoarea
pieþei de profil?

Rãzvan Dobre: Piaþa pardose-
lilor din România se ridicã la o
suprafaþã de 34,68 milioane de
mp, cu o valoare estimatã de 94
miliarde lei.

Reporter: Ce estimãri aveþi le-
gate de piaþa amenajãrilor din
construcþii? Consideraþi cã urme-
azã o crizã în domeniu?

Rãzvan Dobre: În mod teore-
tic, pentru companiile serioase
cu activitate îndelungatã pe pia-
þa pardoselilor nu se preconizea-
zã nicio crizã în afara celei de for-
þã de muncã calificatã. Prin pro-
gramele Uniunii Europene, cu
puþin noroc, putem absorbi fon-
duri care sã ne facã sã nu simþim

niciun fel de crizã economicã
sau, cel puþin, sã nu fie simþitã de
firmele care au investit în perma-
nenþã în creºterea calitãþii servi-
ciilor în care au investit. Firmele
care doar comercializeazã finisaj
de pardosealã fãrã sã ofere ºi ser-
vicii integrate pentru acestea
pot avea dificultãþi datorate ca-
renþelor de oameni specializaþi
în montajul pardoselor din piaþã.

Reporter: Ce strategie au abor-
dat companiile din domeniu
pentru a depãºi dificultãþile ma-
cro-economice pe care le traver-
sãm - inflaþie mare, dobânzi cre-
scute, crize energetice?

Rãzvan Dobre: Pentru a-ºi asi-
gura o continuitate ºi un flux
tehnologic continuu la nivelul
setat, o mare parte din companii
s-au extins ºi pe pieþele Uniunii
Europene. Chiar dacã criza ener-
geticã ºi dificultãþile macro eco-
nomice sunt mai simþite în Occi-
dent, companiile româneºti au
de câºtigat pe aceste pieþe, prin
costuri scãzute ºi eficienþã în tim-
pul ºantierelor.

Reporter: Mulþumesc!
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